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INTE�VIU 

Gheorghe Visu s-a născut la 2 iunie 1 951 , la Bucureşti. A absolvit Institutul de Artă Teatrală ş i  
Cinematografică, Facultatea de Teatru, secţia actorie, în  1 973. În perioada 1 972-1979 joacă la Teatrul 
Naţional "I.L. Caragiale" din Bucureşti în spectacole precum Jocul de-a vacanţa de Mihail Sebastian 
(regia Mihai Berechet), Fata din Andros de Terenţiu (r. Grigore Gonţa), Monolog cu faţa la perete.de 
Paul Georgescu (regia Sanda Manu). 

Din 1 980 este actor la Teatrul MIC din Bucureşti, unde a fost /van Pezdovniîn Maestrul şi Margareta 
după M. Bulgakov (regia Cătălina Buzoianu) - 1 980; Alexandru Turbatu în Nişte ţărani după Dinu 
Săraru (regia Cătălina Buzoianu) - 1 981 ; Mitru în Ca frunza dudului de D.R. Popescu (regia Cătălina 
Buzoiar)u) - 1 982, Ducele de Buckingam în Richard III de W. Shakespeare (regia Silviu Purcărete) -
1 983, Secretar ministerialîn Mitică Popescu de Carnii Petrescu (regia Cristian Hadjiculea) - 1 984; Armand 
Duval în Doamna cu carne/ii după A. Du mas - fiul (regia Cătălina Buzoianu) - 1 985; Tache lmireanu în 
Mielul turbat de Aurel Baranga (regia Silviu Purcărete) - 1 985; Georgesîn Amurgul burghez de Romulus 
Guga (regia Dan Piţa) - 1 986; Tu/ius Aofidus în Coriolan de W. Shakespeare (regia Dinu Cernescu) -
1 987; Cetăţeanul turmentat în O scrisoare pierdută de I.L. Caragiale (regia Silviu Purcărete) -
1 988; Vulpaşin în Maidanul cu dragoste după G.M. Zamfirescu (regia G. Gonţa) - 1 989; Frankîn Mlaştina 
de Caryl Churchill (regia Andreea Vulpe) - 1 991 ; Thomas în Elisabeta din întâmplare o femeie de Dari o 
Fo (regia Mihai Lungea nu) - 1 991 ; Trigorin în Pescăruşul de A.P. Cehov (regia Cătălina Buzoianu) -
1 993; Talthybios în Sfârşitul Troiei de Walter Jens (regia Vlad Mugur) - 1 994; Grubi în Bine, mamă, da 
ăştia povestesc in actu' doi ce se-ntâmplă in actu' întâi de Matei Vişniec (regia Nona Ciobanu) - 1 998; 
Bengtssonîn Sonata fantomelorde A. Strindberg (regia Cătălina Buzoianu) - 1 999; Harvey Kelekian în 
Spirit de Margaret Edison (regia Cătălina Buzoianu), David în Viitorul e maculatură de Vlad Zografi 
(regia Nona Ciobanu), spectacol care a avut premiera în aprilie 2002. 

Filmografie: 1 974 - Un zâmbet pentru mai târziu (regia Alexandru Boiangiu); 1 975 - Singurătatea 
florilor (regia Mihai Constantinescu); 1 976 - Toate pânzele sus (regia Mircea Mureşan) - serial TV; 
1 977 - E atât de aproape fericirea (regia Andrei Călin Băleanu), Profetul, aurul şi ardelenii (regia Dan 
Piţa); 1 978 - Gustul şi culoarea fericirii (regia Felicia Cernăianu), Un om in /oden (regia Nicolae 
Mărgineanu); 1 979 - Mireasa din tren (regia Lucian Bratu); 1 980 - Punga cu libelule (regia Manole 
Marcus); 1 981 - Un echipaj pentru Singapore (regia Nicu Stan); 1 982 - Sfârşitul nopţii (regia Mircea 
Veroiu); 1 983 - Faleze de nisip (regia Dan Piţa), Să mori rănit din dragoste de viaţă (regia Mircea 
Veroiu);  1 984 - Acasă (regia Constantin Vaeni) ;  1 985 - Anotimpul iubirii (regia lu l ian Mihu) ;  
1 986 - Domnişoara Aurica (regia Şerban Marinescu); 1 988 - Cei care plătescu c u  viaţa (regia Şerban 
Marinescu), episodul Podul (regia Valeriu Drăguşanu) din Autostop; 1 989 - Ki/ometru/36 (regia Anghel 
Mora); 1 990 - Unde la soare e frig (regia Bogdan Dumitrescu); 1 991 - Balanţa (regia Lucian Pintilie); 
1 994 - Acolo unde ochii dor(regia Bogdan Dumitrescu); 1 999 - Terminus Paradis (regia Lucian Pintilie); 
2000 - Poveste imorală (regia Constantin Dicu) - serial TV; 2002 - Dulcea saună a morţii (regia Andrei 
Blaier), Turnul din Pisa (regia Şerban Marinescu). Ultimele două filme n-au apărut încă pe ecrane. 

Costin MANOLIU: În ce măsură familia, faptul că sunte,ti fiul regizorului de film 
documentar Ion Visu au influen,tat hotărârea dvs. de a deveni actor? 

Gheorghe VISU: Doar conjunctural. Probabil că am moştenit nişte gene de la 
amândoi părinţi i ,  care au avut înclinaţii artistice. Mama a făcut, la rândul ei ,  doi ani de 
Conservator de artă dramatică la Craiova, după care s-a apucat de ziaristică. Pe la 1 4  
ani, în urma unei selecţ i i ,  am debutat într-un serial de televiziune pentru copi i ,  care se 
făcea în direct. Aşa am intrat în această profesie. 
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C.M.: Ce actori vă plăceau 
când eraţi copil, adolescent? 

G.V. : Favoritu l meu era Lina 
Ventura. Mi-I amintesc în fi lmul 
Aventurierii. Nu ştiam de ce-mi 
place. Pur şi simplu nu-mi puteam 
lua och i i  de la el .  De asemenea, 
îmi plăceau Jean-Paul Belmondo 
şi K i rk Douglas, pe care l-am 
văzut în Corăbiile lungi. Dintre 
actorii români îmi plăceau l larion 
C ioban u ,  G heorghe D i n ică ,  
Draga Olteanu ş i  mulţi alţ i i .  

C.M.: Vă mai amintiţi cum a 
decurs examenul de admitere la 
facultate? 

G.V. :  Era pentru prima oară 
când păşeam în inst itut .  Nu- i  
cunoşteam pe p rofeso r i i  d i n  
comisie. Nu ştiam cine e mai in
du lgent, cine e mai sever. M-am 
prezentat la examen în blugi şi 
tenişi. Nu aveam un costum de 
haine. La examenul din vară am 
p icat la  u l t ima p robă.  Pentru 
examenul din toamnă m-am pre
gătit cu marele actor şi pedagog 
Petre Gheorg h i u .  Înt re t i m p ,  
mama îmi făcuse un  costum de 
haine, aşa că m-am prezentat cu 
n işte pantofi frumoşi în picioare, 
cu cravată la gât şi am intrat. 

C.M.: Recent, am auzit un 
actor declarând că, În teatru, de 
la colegii actori, de la regizori a 
W?văţat mai mult decât ar fi Învăţat 
vreodată În timpul facultăţii. 
Perioada studiilor este sau nu 
decisivă pentru formarea unui 
actor? 

G.V.: E foarte importantă, 
dar nu decisivă. Ar trebui să fie şi 
mai importantă. 

C.M.: Cine v-a influenţat mai 
mult În timpul facultăţii? 

G . V. :  Profesoara mea de 
actor ie a fost o mare actriţă, 
Eugenia Popovici ,  care la rândul 
ei era eleva Mariei Filotti, care era 
eleva ce lebrei Aristizza Roma
nescu. Mă bucur că sunt şi eu pe 
acest arbore "genealogie". 



C.M.: Care au fost colegii dvs. la facultate şi ce traseu au avut după terminarea facultăţii? 
G.V. :  Uni i  au plecat în străinătate şi nu mai practică actoria. Eugenia Maci e actriţă 

la Teatrul Naţional din Bucureşti. Adrian Răţoi a fost la Teatrul "Sică Alexandrescu" din 
Braşov şi acum, din câte ştiu ,  e la Teatrul "Radu Stanca" din Sibiu. Constantin Fugaşin a 
fost actor la Teatrul "Ion Creangă" şi acum se ocupă cu gazetăria. La fel şi Daniel Tomescu, 
care a fost actor la Teatrul de Comedie. Celorlaţi le-am pierdut urma. 

C.M.: Se spune că nu poti fi un actor bun fără talent. Cum ati defini talentul actoricesc? 
G.V.: În primul rând, cred că e plăcerea de a face teatru , dublată de îndemânare, 

tehnică, charismă. 
C.M. :  Este important pentru un actor aspectul său fizic? 
G.V.: Da. Actorul trebuie să fie plăcut de public. Cu urâţenia lu i ,  cu frumuseţea lu i ,  cu 

hazul lu i ,  cu tragismul lu i .  Când apare · pe scenă, primul lucru care are impact asupra 
spectatoru lui  e aspectul fizic al actorului .  Actorul trebuie "să aibă ochi", fie că e înalt, 
scund, gras sau slab. 

C.M. :  Care a fost piesa de teatru in care aţi debutat pe o scenă a unui teatru 
profesionist? 

G.V.: În 1 972, la Teatrul Naţional din Bucureşti, în Jocul de-a vacanţa de Mihai l 
Sebastian, în regia lui Mihai Berechet, alături de Radu Beligan, Draga Olteanu, Marian 
Hudac şi un mare actor, Matei Alexandru. 

C.M.: Ce e important pentru actorul aflat la inceputul de carieră? 
G.V.: Dacă pleacă în provincie, e important să joace cât mai mult. Dacă rămâne în 

Bucureşti trebuie să aibă răbdare şi să ştie când şi cum să se "vândă". Să ştie să se păstreze 
în formă. Talentului i se oferă întotdeauna o şansă. După un an, după doi, după zece ani. 

C.M.:  Care au fost implinirile şi decepţiile perioadei de inceput de carieră? 
G.V. : În cei cinci ani de stagiatură la Naţional am jucat roluri mai mici sau mai mari. 

Am jucat un rol principal în Fata din Andros de Terenţiu, în regia lui Grigore Gonţa, dar nu 
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mi-am găsit drumul. Abia după cinci ani am avut şansa să intru sub bageta Sandei Manu, 
într-un spectacol cu un singur personaj: Monolog cu faţa la perete de Paul Georgescu. 
Acel rol a fost pentru mine o rampă de lansare. In decembrie 1 979, am dat concurs la 
Teatrul Mic şi am fost admis. A contat şi acel monolog de la Naţional. I ntrarea mea în 
lumea bună a fost la Teatrul Mic, cu rolul  lvan Bezdomnâi din spectacolu l  Maestrul şi 
Margareta. 

C.M. :  Un concurs este o formă potrivită pentru alegerea şi angajarea unui actor? 
G.V.: Nu e foarte potrivită, dar nu prea există alta. De cele mai multe ori, actorii care 

se prezintă la un concurs n-au fost văzuţi de către membrii comisiei în alte spectacole, 
aşa că felu l  cum se prezintă la un concurs e foarte important. Mai există şi formula 
interviulu i ,  a unei discuţi i .  Cred că un regizor bun, care are ochi ,  care simte actorul îşi 
poate da seama în urma unei discuţi i dacă acel actor este cel de care are nevoie. 

C . M . :  Ce atmosferă aţi găsit la Teatrul Mic? 
G.V.: La Teatrul Naţional îmi făcusem prieteni şi stabilisem cu ei o legătură sufletească 

foarte puternică. Am ajuns într-o altă trupă şi m-am adaptat repede, dar n-am mai reuşit 
cu un alt di rector de scenă să am o relaţie sufletească la fel de strânsă precum cea cu 
Sanda Manu. Ne-am reîntâlnit peste ani şi am lucrat la institut. A fost la fel de benefic, atât 
profesional cât şi sufleteşte. 

C.M. :  Sunteţi unul dintre actorii favoriţi ai regizoarei Cătălina Buzoianu. Aţi jucat nu 
mai puţin de şapte spectacole sub indrumarea Cătălinei Buzoianu. 

G.V.: Cătăl ina Buzoianu este, fără îndoială, cel mai important regizor din cariera 
mea. Un  rol important am lucrat cu Dinu Cernescu în Coriolan de Shakespeare. Am avut 
norocul să-I întâlnesc şi pe Vlad Mugur la spectacolul cu Sfârşitul Troiei. O întreagă şcoală 
de teatru .  

C.M.:  Nu cumva acel spectacol, despre care Vlad Mugur mi-a spus că a avut succes 
in Germania, a venit prea devreme pentru publicul românesc? Poate că astăzi ar fi fost 
altfel perceput? 

G.V. : Nu cred. Noi, români i ,  nu suntem interesaţi de problema responsabil ităţi i . Pe 
spectatorul român nu-l interesează cine a pornit războiul  Troiei şi n ici cel de-al doi lea 
război mondial. Români i  au trecut Nistrul când nemţii i-au împins într-acolo şi I-au trecut 
în sens invers când au venit sovieticii peste noi .  N-am prea fost noi cei care am hotărât 
pentru noi , aşa că problema responsabil ităţii nu e cea pe care s-o dezbaţi cu succes în 
faţa publ icului românesc într-un spectacol de teatru. 

C.M.:  În ce măsură pregătirea unui rol vă influenţează viaţa particulară? � 
G.V.: Enorm, dar nu pot spune în ce fel .  Sunt preocupat, obsedat de rol. I n  t impul 

pregătiri i unui spectacol ,  vine un moment în care rolul  "năvăleşte" peste mine. Cu cât 
înaintez în vârstă, mi-e din ce în ce mai frică de întâlnirea cu un rol nou . 

C . M . :  Teama vine dintr-o mai mare responsabilitate faţă de actul artistic? 
G.V. :  Da. Când eram tânăr aveam mai mult curaj, chiar impertinenţă. 
C . M . :  Vă gândiţi la reacţia publicului atunci când pregătiţi un rol, la succesul sau 

insuccesul personajului pe care-I interpretati? 
G.V.: Mă gândesc, dar nu-mi construiesc rolu l  gândindu-mă tot t impul la reacţia pe 

care o poate avea publ icu l .  De obicei, un rol mi- I  construiesc destul de stufos. Pornesc în 
mu lte direcţi i ,  fac foarte multe lucruri pe scenă şi când mai sunt două săptămâni până la 
premieră încep şi tai ,  pentru a rămâne ceea ce cred că e esenţial. 

C . M . :  Vi s-a Întâmplat să nu aveţi chef să urcaţi pe scenă intr-o anumită seară? 
G.V.: De multe ori, dar de aceea vin la teatru cu cel puţin o oră înainte de începerea 

spectacolulu i ,  pentru a intra în atmosfera de spectacol. În momentu l când ai păşit pe 
scenă, ai uitat tot ce te preocupa. În t impul spectacolulu i ,  când nu sunt pe scenă, nu prea 
stau de vorbă cu colegii în cul ise, ci prefer să mă pl imb. Nu înseamnă că mă concentrez 
neapărat asupra rolulu i ,  asupra a ceea ce am de zis şi făcut când voi reveni pe scenă, ci 
e mai degrabă o izolare faţă de lumea 

.
din afara scenei. 
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C.M.:  Aţi trăit eşecul În cariera dumneavoastră de până acum? 
G.V.: Da. Un mare eşec al meu a fost rolul Cetăţeanul turmentat din spectacolul  

O scrisoare pierdută, montat de Silviu Purcărete. De la început n-am vrut să-I joc. Simţeam 
că nu mi se potriveşte. A fost o încercare a lu i  S i lviu de a transforma acest personaj în 
altceva decât ceea ce se făcuse până atunci. O încercare nereuşită. O scrisoare pierdută, 
în regia lu i  Si lviu Purcărete, a fost un spectacol în care jumătate i-a ieşit, a corespuns 
viziunii lu i noi despre Caragiale şi cealaltă jumătate a fost ceva şters şi fad . În '86, am fost 
Iordache în D'ale carnavalu�ui, un spectacol pus în scenă la Studioul "Casandra" şi n-am 
reuşit să-I fac cum trebuie. 11 aveam atât de viu în minte pe Ştefan Bănică, excelent în 
spectacolul lui Lucian Pintilie cu D'ale carnavalului, încât nu puteam fi altfel şi n-a fost 
bine. Mi-ar plăcea să mă întâlnesc astăzi cu Caragiale. 

C.M. :  O cronică nefavorabilă poate influenta evolutia profesională a unui actor? 
G.V. :  Nu. Desigur, o cronică te influenţează sufleteşte. Îmi place să fiu lăudat şi îmi 

displace să fiu criticat sau să nu fiu pomenit. Cineva spunea odată că eşecurile trebuie 
uitate repede. 

C.M.:  După părerea multor oameni de teatru, sunteţi un actor prea puţin exploatat. 
Nu v-am văzut la televizor. Nici la Teatrul Naţional de Televiziune, nici la alte emisiuni. De 
ce? 

G.V.: Nu eu ar trebui să răspund la această întrebare. Probabil pentru că nu mă 
descurc bine în situaţi i- l imită. Astăzi ,  a lucra o piesă de teatru la televiziune sau la radio 
presupune o astfel de situaţie-l imită. Nu se mai fac repetiţi i . Mie îmi trebuie un timp, 
măcar două-trei zile, pentru a pătrunde înţelesurile unui text. Nu sunt un tip formidabi l ,  
dar nu-s n ic i  cel  din urmă, aşa că nu ştiu exact de ce sunt invitat foarte rar la radio şi 
televiziune. 

C.M. :  Ce poate face un actor când nu este distribuit, când simte că e ignorat de 
regizori? 

G.V.: Stă şi aşteaptă. Eu desenez icoane, cânt la chitară . . .  
C.M. :  V-aţi gândit vreodată să propuneţi dumneavoastră o piesă unui regizor pentru 

că vi se potrivea un rol? 
G.V.: Da. Am avut şi bucuria să fie acceptată propunerea mea. Un scenariu după 

Maidanul cu dragoste şi Domnişoara Nastasia de G.M.  Zamfi rescu , care a fost pus în 
scenă de Grigore Gonţa şi s-a jucat cu destul succes. Acum n-aş putea să spune că 
vreau să joc un rol anume. Vreau altceva decât am jucat până acum. Să nu mai fie tipul 
de personaj-victimă. Victimă a societăţii sau a lu i  însuşi , cum e de altfel şi David din 
Viitorul e maculatură, text care mi-a plăcut foarte mult. Eu aş fi vrut să joc Bistran în acest 
spectacol. Mă tentează să joc ceva gras, gros . . .  

C.M. :  Ce v-a durut mai mult din ce aţi trăit În lumea teatrului? 
G.V.: Am doi-trei ani ,  aici la Teatrul Mic, am repetat t imp de câteva luni piesa lu i  

Tennessee Wil l iams, Dulcea pasăre a tinereţii, care din zeci de motive n-a ieşti, n-a ajuns 
în faţa publiculu i .  Am făcut un rol pe care l-am lucrat, l-am cizelat, l-am definitivat, pe care 
apoi l-am băgat în buzunar şi l-am dus acasă. N-au apucat să-I vadă n ici măcar colegii 
din teatru .  E dureros. 

C.M . :  Pentru multă lume, Gheorghe Visu e un actor de film. Dacă nu mă Înşel, 
primul film În care aţi jucat ca actor profesionist a fost lungmetrajul "Un zâmbet pentru 
mai târziu", regizat de Alexandru Boiangiu. 

G.V. :  Un rol secundar într-un fi lm cu muncitori ,  la uzina de la Reşiţa . . .  Tatăl meu era 
prieten cu Alexandru Boiangiu şi m-a recomandat. Tocmai terminasem facultatea. N-am 
luat probele pentru rolu l  principa l ,  dar aşa am luat legătura cu f i lmul .  Am jucat apoi un rol 
important în Profetul, aurul şi ardelenii şi un prim rol principal în Mireasa din tren, în regia 
lu i  Lucian Bratu. 

C.M. :  Un rol care va Însemna ceva şi peste timp este cel din "Faleze de nisip", 
realizat În 1983, În regia lui Dan Piţa, cu care aţi lucrat şi la spectacolul cu "Amurgul 



TEAT�liLr.r lf1 

burghez" de Romulus Guga la Teatrul Mic. "Faleze de nisip" a fost un film interzis la scurt 
timp după ce a apărut pe ecrane. Cum a trăit Gheorghe Visu, ca protagonist al filmului, 
acel moment delicat? 

G.V. :  Cu puţină mândrie. Mai făcusem un fi lm cam de aceeaşi factură, Sfârşitul 
nopţii, realizat de Mircea Veroiu,  Ufl f i lm t.oarte bun care nu fusese interzis. N icolae 
Ceauşescu, în conferinţa sa de la Mangalia din 1 983, s-a referit punctual la personajul 
interpretat de mine în Faleze de nisip, spunând că nu aşa e muncitorul român. Am citit 
aceste lucruri în ziar, cred că în "România l iberă", şi m-am simţit mândru că am stârnit 
asemenea reacţ i i .  N ici măcar n-am fost trist pentru că fi lmul  n-a fost văzut atunci de mai 
multă lume. În meciul meu cu puterea, o interdicţie era mai importantă, conta mai mult. 
Fi lmul a fost reluat în 1 990 şi 1-a văzut foarte multă lume. 

C . M . :  Vă pun o Întrebare care poate s-a banalizat. Iubiţi mai mult teatrul sau filmul? 
G.V. :  Cred că îmi place mai mult teatrul .  
C.M.:  Care este deosebirea fundamentală dintre actorul de teatru ş i  actorul de film ? 
G.V. :  În teatru, pe scenă, actorul e mai viu, trăieşte actul artistic. În f i lm, nu ai controlul 

publiculu i .  Nu eşti foarte stăpân pe rolu l  tău, pentru că nu ştii ce va tăia regizorul la 
montaj . 

C . M . :  Ce vă preocupă cel mai mult la ora actuală? În profesie sau În afara ei. 
G.V. : Cred că e momentul să încep să-mi aleg rolurile. Să fac eu propuneri către 

regizori, să concep un anumit proiect. Nu neapărat pentru mine. 
C.M.: La o anumită etate, oricărui om i se Întâmplă să spună: "Acum aş şti ce trebuia 

să fac". Ce aţi face dacă s-ar putea să o luaţi de la capăt? 
G.V. :  Aş mai face încă o dată ultima scenă din fi lmul Terminus Paradis, realizat de 

Lucian Pintil ie. 
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